
ZPRAVODAJ OBCE

P E T R O V I C E

Koledníci Tříkrálové sbírky.
foto: Irena Závišková

Ročník 17, číslo 1/2024 (leden, únor, březen)



Snímky zachycují letošní masopustní průvod.
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ZE ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE

28. ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE PETROVICE DNE 4. LEDNA 2024

• ZO projednalo a schválilo poskytnutí finančního daru M. H. na rehabilitační 
pomůcky pro její dceru ve výši 20 000 Kč. Dar bude poskytnut bankovním 
převodem v rámci veřejné sbírky pořádané společností Donio s. r. o.

• ZO projednalo a neschválilo možnost zapojení obce do projektu ZnojmoRegionu 
„MojaKarta“.

• ZO vzalo na vědomí oznámení ředitelky MŠ Petrovice o přerušení provozu MŠ 
a ŠJ Petrovice v době jarních prázdnin od 5. 2. do 12. 2. 2024.

• ZO projednalo a schválilo Rozpočtové opatření č. 1/2024.
• ZO projednalo a schválilo žádost Z. P. o pronájem obecního bytu na dobu od 8. 1. 

do 30. 6. 2024.

29. ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE PETROVICE DNE 18. LEDNA 2024

• ZO projednalo a schválilo Dodatek č. 9 ke smlouvě o nakládání s odpadem č. 
00571/V mezi AVE CZ odpadové hospodářství s.r.o. a obcí Petrovice. Předmětem 
dodatku je úprava ceny za svoz objemného odpadu, směsného komunálního 
odpadu a biologicky rozložitelného odpadu s platností od 1. 1. 2024.

• ZO projednalo a schválilo Dodatek č. 14 ke smlouvě č. 2158 o nakládání 
s živnostenskými odpady charakteru komunálních mezi AVE CZ odpadové hospo-
dářství s.r.o. a obcí Petrovice. Předmětem dodatku je úprava ceny za svoz komu-
nálního odpadu z mateřské školy a obecního úřadu s platností od 1. 1. 2024.

• ZO projednalo a schválilo Dodatek č. 20 ke smlouvě o svozu a odstranění 
tříděného odpadu mezi AVE CZ odpadové hospodářství s.r.o. a obcí Petrovice. 
Předmětem dodatku je úprava ceny za svoz tříděného odpadu s platností od 
1. 1. 2024.

• ZO projednalo a schválilo Dodatek č. 34 ke smlouvě o sběru, odvozu 
a zneškodnění odpadu č. 2081 mezi AVE CZ odpadové hospodářství s.r.o. a obcí 
Petrovice. Předmětem dodatku je úprava ceny za svoz směsného komunálního 
odpadu s platností od 1. 1. 2024.

• ZO projednalo možné umístění odpadkových košů pro psí exkrementy 
a stanovilo jejich umístění na obecních parcelách p. č. 13/2, 3/1 a 1679/3 v k. ú 
Petrovice u Moravského Krumlova.

30. ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE PETROVICE DNE 1. ÚNORA 2024

• ZO projednalo a neschválilo záměr obce k pokácení stromů na obecních 
parcelách 2706/1 a 6/1 a odložilo rozhodnutí na podzim roku 2024.

• ZO projednalo návrh Směnné smlouvy č. 2004S24/27 mezi Státním pozemkovým 
úřadem a obcí Petrovice a odložilo rozhodnutí na další zasedání ZO. 

• ZO projednalo a schválilo nabídku na provádění činnosti odborného lesního 
hospodáře od Ing. Dušana Utinka, Ph.D., Suchohrdly u Miroslavi.

• ZO projednalo a schválilo cenovou nabídky firmy Mapotip Česko s.r.o. na 
vytvoření mapového portálu Mapotip a propojení s balíčkem vrstev s dopravní 
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a technickou infrastrukturou z DTM kraje.
• ZO projednalo a schválilo podání žádosti o dotaci z programu Podpora obnovy 

kulturních památek v Jihomoravském kraji v roce 2024 na opravu střechy 
doškové chalupy a pověřilo starostku a místostarostu přípravou podání žádosti.

• ZO projednalo a schválilo podání žádosti o dotaci z programu Podpora jednotek 
sborů dobrovolných hasičů obcí Jihomoravského kraje pro rok 2024 na opravu 
hasičské stříkačky a pověřilo starostku a místostarostu přípravou podání žádosti.

• ZO projednalo a schválilo podání žádosti o dotaci z programu Jihomoravského 
kraje Podpora adaptačních opatření na změnu klimatu v roce 2024 na následnou 
péči o zeleň a pověřilo starostku a místostarostu přípravou podání žádosti.

• ZO projednalo a schválilo podání žádosti o dotaci z Hasičského fondu nadace 
Agrofert na vybavení zásahové jednotky SDH Petrovice a pověřilo starostku 
a místostarostu přípravou podání žádosti.

• ZO projednalo žádost společnosti ČEPS Invest, a.s. Praha o vyjádření k existenci 
inženýrských sítí pro akci „V439/440 – nové vedení 400 kV“ DSpP. V plánované 
trase vedení žádné inženýrské sítě v majetku obce nejsou.

• ZO projednalo a schválilo žádost SPK o povolení Masopustní zábavy dne 17. 2. 
2024 v kulturním domě.

31. ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE PETROVICE DNE 15. ÚNORA 2024

• ZO projednalo možnosti oprav mostků na mokřadech a uložilo starostce zajistit 
cenové nabídky od firem v našem regionu.

• ZO projednalo a schválilo pořízení akumulátoru Husqvarna BLi300 od firmy 
Agroservis Holý za cenu 8990 Kč.

• Starostka a místostarosta informovali ZO o valné hromadě Honebního 
společenstva Petrovice – Lesonice, která se konala 15. února v KD Petrovice. 
Na této valné hromadě bylo zvoleno nové pětičlenné vedení Honebního 
společenstva Petrovice – Lesonice.

32. ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE PETROVICE DNE 29. ÚNORA 2024

• ZO projednalo a schválilo Smlouvu příkazní mezi obcí Petrovice a Ing. Dušanem 
Utinkem, Ph.D.

• ZO projednalo a schválilo Rozpočtové opatření č. 2/2024.
• ZO projednalo a schválilo žádost petrovické chasy o povolení konání maškarního 

karnevalu pro děti včetně prominutí nájemného a nákladů na energie. Akce se 
koná v sobotu 2. 3. 2024 od 15 hodin v kulturním domě.

• ZO projednalo a schválilo aktualizaci plánovaných akcí pro rok 2024 a pověřilo 
starostku pokračovat v přípravě na jejich realizaci.

• ZO vzalo na vědomí Vyúčtování finančního příspěvku poskytnutého obcemi 
na spolufinancování sociálních služeb ve SO ORP Moravský Krumlov pro rok 2023 
a Závěrečnou zprávu o realizaci projektu za rok 2023.

• ZO projednalo a schválilo souhlasné stanovisko se stavebním záměrem a s umís-
těním stavby pro novostavbu vodovodní přípojky a přípojky splaškové kanaliza-
ce pro objekt kostela na pozemku p. č. st. 71 v k. ú. Petrovice u Moravského 
Krumlova. Přípojky povedou v pozemku p. č. 1699/3 v k. ú. Petrovice u Morav-
ského Krumlova, který je ve vlastnictví obce Petrovice.
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33. ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE PETROVICE DNE 14. BŘEZNA 2024

• ZO projednalo možnosti pořízení solárních panelů na střechy obecních budov, 
na které obdrželo nabídky od 3 firem. ZO odložilo rozhodnutí na příští zasedání, 
aby si zastupitelé mohli nabídky prostudovat.

• ZO projednalo a schválilo cenové nabídky Tomáše Vespalce na údržbu travna-
tých ploch v obci včetně zálivky ve výši 183 500 Kč za údržbu mokřadů, lesopar-
ku, turistických a polních cest a 35 500 Kč za údržbu IP aleje. Další oslovená 
firma Kavyl s.r.o. cenovou nabídku nedodala.

• ZO projednalo a schválilo žádost SPK o povolení konání divadelních představení 
v kulturním domě.

• ZO projednalo a schválilo Smlouvu o poskytnutí dotace z rozpočtu 
Jihomoravského kraje č. JMK088263/24/ORR na akci „Projektová dokumentace 
na rekonstrukci kulturního domu“. Dotace činí 110 000 Kč.

• ZO projednalo a schválilo pořízení velkoobjemového kontejneru na bioodpad 
v rámci 68. výzvy OPŽP zaměřené na prevenci vzniku odpadů. Žádost o dotaci 
bude za všechny obce podávat DSO Moravskokrumlovsko. Současně ZO souhlasí 
s případným předfinancováním projektu ze strany naší obce.

• ZO projednalo a schválilo Smlouvu o zřízení věcného břemene č. ZN-
014330070952/001-GPM mezi obcí Petrovice a EG.D, a.s. Brno. Jedná se zřízení 
věcného břemene na obecních parcelách 613/7, 613/30, 1679/8, 2739/1, 2750, 
2753, 2756/2, 2757/2, 2759/2, 2760/2, 2961/2, 2762, 616/17 a 1679/3 v k. ú. 
Petrovice u Moravského Krumlova pro stavbu „Petrovice – Obec: NN přip. kab 
ved.“ Jednorázová náhrada za zřízení věcného břemene činí 4900 Kč.

34. ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE PETROVICE DNE 28. BŘEZNA 2024

• ZO projednalo možnosti pořízení solárních panelů na střechy obecních budov, 
na které obdrželo nabídky od 3 firem – AXIOM engineering s.r.o., Zelená-
obcím.cz a EnergetiCo. ZO schválilo pokračovat ve spolupráci v oblasti možné-
ho pořízení solárních panelů na střechy obecních budov s firmou EnergetiCo 
a vyžádat si podrobnější cenové nabídky od této firmy.

• ZO projednalo a schválilo Inventarizační zprávu za rok 2023.
• ZO projednalo a schválilo souhlasné stanovisko se zřízením věcného břemene – 

služebnosti zřizování a provozování distribuční soustavy ve smyslu smlouvy 
o zřízení věcného břemene č. ZN-014330073415/002-GPM uzavřené mezi N. K. 
a EG.D, a.s. týkající se pozemku p. č. 2752 v k. ú. Petrovice u Moravského 
Krumlova.

• ZO projednalo přípravu organizačního zajištění zahájení sezóny v doškové 
chalupě, které se bude konat v sobotu 4. května 2024 od 14 hodin.

• Starostka informovala ZO o členské schůzi DSO Moravskokrumlovsko konané dne 
21. 3. 2024.

• ZO projednalo a schválilo pořízení vozíku na nádobí v rámci 68. výzvy OPŽP 
zaměřené na prevenci vzniku odpadů. Žádost o dotaci bude za všechny obce 
podávat DSO Moravskokrumlovsko. Současně ZO souhlasí s případným předfi-
nancováním projektu ze strany naší obce.
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ZE ŽIVOTA MATEŘSKÉ ŠKOLY PETROVICE

PRVNÍ ČTVRTLETÍ UTEKLO JAK VODA

V mateřské škole byl leden měsícem experimentů, a to jak při výtvarných 
činnostech, tak při zkoušení nových hraček, které děti dostaly na Vánoce od 
Ježíška. Děti si zkusily vyrobit například kinetický písek ze škrobu a pěny na holení, 
ze kterého následně modelovaly různé tvary. Z hraček měl největší ohlas dřevěný 
ponk a magnetická stavebnice.

V únoru přišlo na řadu hodování a veselí v podobě masopustu. Děti si slavnostně 
vyzdobily třídu, přinesly si masky a něco dobrého na zub. Masek bylo opravdu 
spoustu, mohli jsme mezi nimi najít třeba princezny, hasiče, či různá zvířátka. 
Masopustní den proběhl v duchu soutěží, pohybových her, zpěvu a dobrého jídla.

V měsíci březnu jsme se chystali na příchod Velikonoc. Pekly se perníčky, tvořily 
se jarní obrázky, s dětmi jsme si povídali o jarních květinách a o velikonočních 
tradicích, zpívali jsme písně lidové a písně s jarní tématikou. Jednou z jarních 
tradic je i vynášení Morany, proto si ji ve školce děti zkusily vyrobit. Nevyráběli 
však pouze děti, ale přidali se i rodiče, a to při příležitosti „Velikonočního tvoření“, 
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které v mateřské škole proběhlo. Před tvořením ukázaly děti rodičům ukázku toho, 
co se ve školce učí za tance a písně. Následně se tvořily kuřátka z polystyrenových 
vajíček, sel se ječmen do plechovek ozdobených ubrouskovou technikou, barvily se 
kraslice a tvořily se ozdoby z proutí. Tyto ozdoby společně s kuřátky jsme za pomoci 
některých maminek pověsili na vrbu u zastávky.

V měsíci dubnu proběhnou zápisy do základních škol. ZŠ Lesonice si pro budoucí 
školáky připravila zajímavá odpoledne ve škole, při kterých se děti seznamují 
s prostředím, se zaměstnanci a hravou formou si zkouší úkoly od paních učitelek. 
Tato forma spolupráce mezi mateřskou a základní školou pomůže dětem, aby 
jejich přechod ze školky do školy byl plynulejší.

Za kolektiv zaměstnanců MŠ Terezie Molíková

NOVOROČNÍ VÝPRAVA ZA LOUTKAMI

Nový rok 2024 jsme zahájili 5. ledna výpravou linkovým autobusem 
do Moravského Krumlova na výstavu loutek z dílny hračkářské firmy Mašek ze 
Znojma. V Knížecím domě jsme se ocitli téměř v kouzelném světě pohádkových 
postav. Nahlédli jsme do tajů výroby loutek, prohlédli si divadélka prastará 
i novodobá včetně překrásných marionet. Největším odměnou a zážitkem nám byla 
možnost si menší loutky vyzkoušet i prakticky. Jsme rození herci.

VZHŮRU KE HVĚZDÁM

Na den zamilovaných 14. 2. jsme se vydali do Planetária v Brně na cestu 
současnou i minulou Sluneční soustavou a odhalili některá planetární „nej“ 
v programu ÚŽASNÉ PLANETY VE 2D. Ve výpravném představení jsme nahlédli pod 
pokličku vzniku Sluneční soustavy a zjistili, kdy a kde se vzalo Slunce s planetami. 
Na vlastní oči jsme spatřili ta nejzajímavější zákoutí našeho planetárního systému 
a podívali se do míst, kam se doposud odvážily jen meziplanetární sondy.

PŘÍRODA U NÁS VE ŠKOLE…

31. ledna jsme obdrželi nejen krásná vysvědčení, ale byli jsme i poctěni 
návštěvou přímo z přírody. Návštěva paní Ing. Holubové ze správy Národního parku 
Podyjí ve škole zahrnovala povídání o národním parku nad obrázky a fotografiemi 
s praktickým poznáváním přírody všemi smysly, hrami pro děti, pomocí kterých si 
vyzkoušely své znalosti o dané problematice. Bezprostřední zážitek ze setkání dětí 
s přírodninami, které si mohly dobře prohlédnout, ohmatat, očichat i ochutnat byl 
prostředkem k vytváření kladného emocionálního vztahu k přírodě jako takové. 
Konkrétní ukázky děti seznámily s tím, co mohou vidět v blízkém chráněném území 
a jak se tam mají chovat, aby z návštěvy získaly co nejvíce, a přitom přírodě 
neublížily. 

ZE ŽIVOTA ZÁKLADNÍ ŠKOLY LESONICE
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Jarní dílničky Výstava loutek

Velikonoční nadílka Příprava předškoláků

Pečeme Planetárium
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JARNÍ DÍLNIČKY

První poslové jara na zahrádce před školou nás vylákali k přesazování 
a řízkování pokojových rostlin a k výsevu jarních bylinek. Velikonoce jsme přivítali 
jarními dílničkami. Na několika stanovištích si mohli účastníci vytvořit výzdobu na 
sváteční stůl: slepičky, zajíčci s osením, ovečky z vlny, jarní dřevěné domečky 
a přírodní dekorace z mechu, kůry, šnečích ulit a různých přírodnin v krabičkách od 
vajec - to vše dle vlastní fantazie. 

Na školní hřiště si naši žáci připravili zábavné a sportovní aktivity, kterých se s 
nadšením účastnily nejen děti, ale i jejich „dospělácký“ doprovod. Nezapomněli 
jsme, jak je u nás ve škole dobrým zvykem, ani na mlsné jazýčky. Všichni si 
pochutnali na jednohubkách s naší vítěznou vaječnou pomazánkou s tvarohem, 
sýrem a mungem, tentokrát přizdobené květy fialek a sedmikrásek. Pitný režim 
zajistily džbány s vodou ochucené kopřivami, meduňkou, mátou a pomerančem. 
A sladká tečka na závěr? Čerstvě upečené vafle s velkým výběrem domácích 
marmelád, ozdobené šlehačkou a ovocem. 

STŘÍPKY Z PRVOUKY

Slunné počasí nás táhne stále častěji ven. Vyrazili jsme hledat známky jara do 
okolí školy. Pomůckou nám byly rámečky, díky kterým jsme si vymezili prostor na 
focení. Všechny rostliny a živočichy jsme pojmenovali a zařadili do svých bloků. 
Učíme se o jarních květinách, o rozdílu mezi stromy a keři, o znacích jara. A kde 
jinde se učit, než s výhledem na kvetoucí zlatý déšť, narcisky nebo vrbu. Takové 
výhledy nám nabízí naše zahrada.

Při barvení velikonočních vajíček jsme experimentovali s přírodními barvivy: 
kurkumou, červenou paprikou, špenátem, cibulovými slupkami, borůvkami 
a mrkví. Tyto přírodniny jsme hodinu louhovali společně s horkou vodou 
a vyfouknutým vajíčkem. Výsledky jsme si vyhodnotili a zaznamenali. 

 „V kuchyni s“ - tak se nazývá celoroční projekt v naší škole. Děti každý týden 
tráví čas v kuchyni s dobrovolníky z řad zaměstnanců a rodičů, kde vlastnoručně 
připravují nejrůznější dobroty.

DEN OTEVŘENÝCH DVEŘÍ A PŘÍPRAVA PŘEDŠKOLÁKŮ

S blížícím se zápisem do prvních tříd se uskutečnil „Den otevřených dveří pro 
předškoláky“. Škola se otevřela všem rodičům a dětem, kteří se chtěli seznámit 
s prostředím školy, se specifickou výukou málotřídky, prohlédnout si učebnice 
a široké portfolio činnostních učebních pomůcek, které průběžně pro naše žáky 
zajišťujeme. 

Mnohé z těchto činnostních učebních pomůcek vytváří učitelky samy tak, aby 
výuka děti bavila a rozvíjela individuální osobnostní rozvoj.

Předškoláci mají možnost se již před zápisem do 1. ročníku pravidelně účastnit 
odpolední přípravy pro předškoláky. Kromě nové řady pracovních sešitů „Škola je 
tu,“ které mají návaznost na učebnice 1. ročníku, na ně čeká vstřícné rodinné 
prostředí, kamarádi ze školky, starší spolužáci, budoucí učitelky, vychovatelky 
a paní školnice - „teta“ Jaruška. Všichni se na naše budoucí prvňáčky těšíme 
a přejeme si, aby se u nás ve škole cítili „jako doma“.

kolektiv zaměstnanců ZŠ Lesonice
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LOSOS S ČERSTVÝMI BYLINKAMI
 

 4 filety z čerstvého lososa sůl
 hrubě mletý pepř olivový olej na opečení

bylinková salsa:
 1 svazek hladkolisté petrželky 1 lžíce čerstvé máty
 ¼ svazku pažitky 1 stroužek česneku
 1 lžíce kaparů 2 lžíce olivového oleje
 1 lžička citronové šťávy

Filety osolíme, opepříme a zprudka opečeme ze všech stran na olivovém oleji. 
K přípravě salsy vložíme do vyšší misky oprané bylinky, česnek, okapané kapary 
a vše rozmixujeme. Směs zakápneme olejem, citronovou šťávou a podáváme 
s hotovou rybou. Jako příloha jsou vhodné šťouchané brambory nebo rozpečená 
bageta.

OKÉNKO DO ŠKOLNÍ KUCHYNĚ

TŘÍKRÁLOVÁ SBÍRKA POMÁHÁ TĚM NEJPOTŘEBNĚJŠÍM

Oblastní charita Znojmo uspořádala i v roce 2024 Tříkrálovou sbírku. Tentokrát 
bylo připraveno 548 pokladniček, do kterých bylo vybráno 3 257 191 Kč. 
V Petrovicích chodily dvě skupinky koledníků, do kasiček jste přispěli 25 183 Kč + 5 
Euro. Děkujeme všem, kterým není lhostejný osud ostatních občanů, kteří se 
dostali do tíživé životní situace.

USKUTEČNĚNÉ AKCE

MASOPUSTNÍ VESELÍ JE ZA NÁMI

V pořadí 22. ročník masopustního průvodu a následné zábavy je minulostí. 
V sobotu 3. února bylo v naší obci možno spatřit 17 maškar, které za doprovodu 
harmonikáře Romana Hrdiny zavítali ke všem spoluobčanům. Zpívalo se, jedlo, 
pilo, tancovalo, panovala dobrá nálada. Děkujeme za poskytnuté občerstvení 
a vlídné přijetí. 

Sobota 17. února se nesla ve znamení zábavy, smíchu a příjemné pohody. Sál 
kulturního domu se zaplnil, k tanci vyhrávala místní skupina Complex a večer všem 
zpříjemnily taneční skupinky žen a mužů. Letos nám místní a přespolní ženy 
tancem připomněly tradice celého roku od Velikonoc po masopust. V rytmu svižné 
hudby a nápaditými rekvizitami navodily atmosféru všech ročních období.

Muži letos při tanci seděli a odhalili pouze své nožky, které se jim díky 
převlekům proměnily v tanečníky a ladné tanečnice. Přesto, že jim během tance 
nebylo vidět do tváře, v závěru nás překvapili, jak snadno dokázali ztvárnit své 
vystoupení. 
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Všech 14 tanečnic a 11 tanečníků právem sklidili velký potlesk. Záznam 
z vystoupení je možno zakoupit v místní prodejně.

SPK děkuje také všem sponzorům, kteří podpořili tombolu a konání akce: 
ADITEG gumové výrobky, Vrbovec ** AGRO družstvo Petrovice **Agroservis Holý, 

M. Krumlov ** ARBANASI Petr Šedrla, M. Krumlov ** Autodílna Radek Kovář, 
Petrovice ** AVE CZ odpadové hospodářství, Třebíč ** BDT sanace zdiva Dalibor 
Řehák, Petrovice ** BILFR chovatelské potřeby, František Bílek, Petrovice **Bylinky 
s.r.o., Suchohrdly u Miroslavi ** D-Fortel, s.r.o., Petrovice (truhlářství) ** Geo-stav, 
Valeč (stavební firma) Izolace Pavel Daňhel, Petrovice ** Kadeřnictví – kosmetika 
Tereza Machů, Petrovice ** Malíř – natěrač Rudolf Fál, Lesonice ** MK Studny 
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Janštovi, M. Krumlov – Petrovice ** MUDr. Jindra Zipfelová, M. Krumlov – Petrovice 
** Oční optika Šárka Kocandová, Ivančice ** OHL ŽS, Oldřich Sobol Petrovice ** 
Pečení cukroví Emilie Vespalcová, Petrovice ** Pohostinství Pavel Větrovec, 
Petrovice ** Pohřební služba Mikeš, M. Krumlov ** PROMA agro, Petrovice ** Psí 
kšeft, M. Krumlov ** Rodinné včelařství Grunovi, Petrovice ** Víno Ondřej Záviška, 
Petrovice ** Voda – topení Libor Bogner, Petrovice ** Voda – topení – plyn Zdeněk 
Procházka, Petrovice ** Kamenictví Oldřich Moučka, Lesonice ** Lereit Lenka 
Reiterová, potřeby pro domácnost, Petrovice ** Voda – topení – plyn Martin Ondruš, 
Rybníky ** Podlahářství Žaneta Baštová, Bohutice ** CRV CZ ** Čalounictví Vítězslav 
Stix, Moravský Krumlov **HARTMANN – RICO a.s. ** Josef Janšta, Pila Petrovice.
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VEPŘOVÉ POCHOUTKY VYROBENÉ PODOMÁCKU

V sobotu 23. února se konaly vepřové hody, kdy si zájemci mohli pochutnat na 
výrobcích z vepřového masa. Nejdříve byly prodány škvarky a sádlo, ale ani 
jitrnice, jelita, tlačenka, polévky, guláš či maso nezůstaly bez povšimnutí. 
Děkujeme všem, kteří přidali ruku k dílu a pomohli zorganizovat tuto akci. 

KARNEVALOVÉ ŘÁDĚNÍ DĚTI BAVILO

V sobotu 2. března se konal dětský maškarní karneval, který jsme si vzali 
na starost, jak je za poslední roky zvykem, my petrovická chasa. 

Téma letošního karnevalu bylo povolání. Byli jsme velice mile překvapeni 
hojnou účastí, za co vám všem, kdo jste přišli, děkujeme. 

Jako tradičně jsme odstartovali průvodem masek a musíme uznat, že kreativita 
některých rodičů je obdivuhodná. V průvodu jsme viděli spoustu princezen, piráty, 
hasiče, broučky nebo třeba draky a další. Dále jsme pro děti připravili 4 stanoviště, 
kde plnily úkoly a dostávaly odměny. Poté nechyběla ani soutěž pro dvojice 
a několik zábavných tanečků. Pro děti byla připravena také bohatá tombola a nově 
jsme letos zkusili připravit i fotokoutek a tvořivou dílničku.

Děkujeme obci Petrovice za pomoc a vstřícnost a veliké poděkování patří také 
všem sponzorům, bez kterých bychom se neobešli.

Doufáme, že jste si i vy toto sobotní odpoledne užili stejně jako děti a věříme, 
že se zase za rok uvidíme.

Děkujeme! 
Vaša chasa
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DĚVČATA OBEŠLA VESNICI SE SMRTOLKOU

Místní i přespolní děvčata opět po roce vyrazila do ulic naší obce, aby 17. března 
symbolicky přivítala jaro. O týden později se holky sešly na obecním úřadě při 
hostině, kdy si společně zahrály hry a snědly pohoštění. Z vychozených peněz 
pořídily fotku na památku, zaplatily hostinu a přispěly nemalou částkou na opravu 
kostela.

VELIKONOČNÍ TVOŘIVÁ DÍLNA

Paní Drahomíra Klikarová z Místní knihovny Petrovice uspořádala opět 
velikonoční tvoření pro děti. V sále kulturního domu se děti za doprovodu 
dospělých sešly 19. března, aby si vyzkoušely různé techniky. Pracovalo se 
s papírem, barvami, třpytkami, voskem a přírodninami. Domů si děti odnášely 
nápadité výrobky, kterými si vyzdobily své domovy.

UDRŽOVÁNÍ TRADICE HRKÁNÍ

V pátek 29. března a sobotu 30. března bylo v naší obci slyšet zvuky hrkačů. 
To kluci zastoupili vyzvánění kostelních zvonů, které pomyslně odletěly do Říma. 
Chlapci obešli vesnici během dvou dnů osmkrát. Za tuto službu si vychodili vajíčka 
a peníze.



15

Je neskutečné, jak ten čas letí. Není to dlouho, kdy jsem dopsal článek do 
posledního zpravodaje roku 2023 a máme tu čas pro fotbalové jarní odvetné zápasy 
soutěžního ročníku 2023 – 2024 IV.B tř. OFS Znojmo (nějak nám ten poslední čtvrt 
rok zase utekl). Ve sportovní rubrice v posledním čísle jsme hodnotili podzimní 
zápasy našeho mužstva a dnes se ohlédneme za zimním a přípravným období na 
jaro.

Tak jako v posledních letech jsme se stále scházeli každou neděli (když počasí 
přálo) dopoledne na našem hřišti a udržovali si trošku fyzičku a tělo v pohybu. 
Někteří chodili ještě ve čtvrtek na umělku do Rakšic anebo na horní školu na 
Ivančické ulici. Tradičně jsme si domluvili i přípravné zápasy, a to s mužstvem 
Dobřínska, které hraje o soutěž výš (III.B tř.). Hrálo se v Dobřínsku a naši prohráli 5-
3. Tam se nám zranil Ivan Bogner a bude nám i pro začátek odvet chybět. Dalším 
soupeřem bylo mužstvo Hostěradic B, které hraje stejnou třídu jen v jiné skupině. 
Tento zápas se hrál u nás doma a vyhráli jsme ho 2-0. V tomto zápase za nás 
nastoupili i noví hráči útočník Petr Lapeš a Jožka Peciar, kteří by měli pro jarní 
odvety posílit naše řady (Lapeš se dokonce hned blýskl i vstřelenou brankou, 
druhou dal náš kapitán Daniel Koník ml.). No a tady jsem již naznačil, že se v našem 
mužstvu udály i změny hráčů. Po podzimu nás opustil náš dlouholetý skvělý brankař 
Milan Pešák (přestoupil do Hostěradic). Pro dlouhodobé zranění nemůžeme počítat 
s oporou zadních řad Dankem Koníkem st. a jak jsem již zmínil, bude nám chybět 
i Ivan Bogner. Z miroslavského dorostu by se měl vrátit Petr Hladík a tam odešel 
Radek Světlík ml. Věřím, že i přes všechny tyto změny se našim hráčům bude dařit 
herně i výsledkově.

Netradičně se před letošními odvetami hoši dohodli a taky uskutečnili 1. ročník 
soustředění ve dnech 29.2. – 3.3.2024 v krásném soukromém areálu chaty Beska 
u nedalekého Velkého Meziříčí. Tam bylo k dispozici krásné ubytování pro 16 osob, 
venkovní bazén, víceúčelové hřiště s umělým povrchem, sauna a venkovní vířivka. 
Ve velké garáži bylo v případě nepříznivého počasí k využití stůl na stolní tenis, terč 
na šipky a stolní fotbal. Jelikož jsem byl účastníkem soustředění, tak mohu jen 
potvrdit, že hoši nelenili a vše dostatečně využívali včetně každodenního výběhu 
po okolí. Uspořádal se i fotbalový zápas o pohár. Za mě a myslím si, že i za všechny 
účastněné mohu tuto akci hodnotit jako výbornou a už se rýsuje, že se bude 
domlouvat 2. ročník. Teď jen, aby se vše, co se přes zimní přestávku dělalo, taky 
předvedlo v jarních odvetách. To se ukáže na hřišti a probereme v dalším čísle 
našeho zpravodaje.

Závěrem bych chtěl tradičně poděkovat všem, kdo se podíleli na jarní úpravě na 
našem hřišti a okolí. Ať hráčům, tak Ondrovi Záviškovi za poskytnutí traktoru, 
Arnoštovi Dymlovi za posbírání traktorkem prořezané a suché trávy, Karlovi 
Tréškovi a obci za poskytnutí prostředků obecního vozového parku a taky chlapcům 
z MK Studny za opravu čerpadla pro závlahy na hřiště po zimní přestávce. Prostě dík 
patří všem, kdo se nějak podílí na chodu našeho fotbalového oddílu TJ Petrovice.

Sportu zdar a fotbalu zvlášť, Olda Sobol

ZE SPORTU
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datum název akce místo konání pořadatel

pá 7.6. NOC KOSTELŮ A MUZEÍ kostel, doška farnost, obec

so 29.- 30.6. SETKÁNÍ HASIČŮ Z PETROVIC hřiště SDH Petrovice

srpen SIMPSNŮV ZRYCHLENÝ PŘESUN  hřiště SPK

 přespolní běh pro děti

ne 8. 9. MALÝ FESTIVAL LOUTKY KD od 15 hod. obec a MěKS MK

so 14. - 15.9. TRADIČNÍ HODY KD obec a chasa

so 15. 10. VINOBRANÍ, taneční zábava KD od 20 hod. ČZS

PŘIPRAVOVANÉ AKCE 

SOBOTA 27. 7. 2024

Program:
15.00    slavnostní průvod obcí k sokolovně
15.30    představení hromadných skladeb XVII. všesokolského sletu 2024
17.00    dramatické pásmo k výročí v podání Lesonické Ochotnické Sešlosti
17.30    lesoňská olympiáda pro žactvo
20.30    večerní zábava s hudební skupinou Complex

Po celé odpoledne:
skákací hrad pro děti expozice historie a současnosti jednoty
malování na obličej stánek s upomínkovými předměty
dětský koutek pro nejmenší návštěva kavárny nebo vinárny
prohlídka sokolovny vynikající občerstvení
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BLESKOVÁ POVODEŇ V ROCE 1978

Letošní jaro přišlo zvláště brzy. Meruňka nám na zahradě vykvetla poslední 
únorový den. Začátkem března rozkvetly mirabelky a mandloně. Zima ale neřekla 
své poslední slovo a po skoro letních teplotách v první půli dubna je citelně 
ochladilo. Nemusíme chodit daleko do minulosti, abychom si připomněli extrémní 
výkyvy počasí. V roce 1978 se do historie Petrovic zapsala událost, na kterou 
zvláště majitelé domů kolem Stružky jen tak nezapomenou. Blesková povodeň. 
Událost nám připomenou dvě fotografie, které nám do fotoarchivu věnoval pan 
Milan Hezina a také zápis v obecní kronice na straně 48. Živelnou pohromu popsal 
obecní kronikář Bohumil Tauber: "V úterý 23. května se přihnala kolem 16. hodiny 
silná bouře doprovázená krupobitím, která trvala půl hodiny. V jižní části obce byly 
zatopeny domky čp. 94 do výše 120 cm. Ostatní domkům čp. 108, 98, 102, 6 
zaplavila voda dvorky, kde bylo zničeno drobné hospodářské zvířectvo, které se 
utopilo (slepice, králíci apod.). Občanu Janu Vespalcovi z čp. 125 voda odnesla 
osobní auto "Trabant" od čp. 108 k čp. 102 a v poslední chvíli se občan Vespalec 
s pomocí spoluobčanů zachránil tím, že z plovoucího auta byl za pomoci místních 
občanů vyproštěn. Po hlavním přívalu po opadnutí vody bylo auto za pomocí 
místních občanů vyproštěno. Také v budově bývalého mlýna dosáhla voda 3/4 m. 
Polní kultury byly z velké části zničeny vyplavením a zaplavením. Hlavně řepa 
cukrovka." 

PŘÍSPĚVKY ČTENÁŘŮ
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Kdo z pamětníků může doplnit svou vzpomínku? Případně nemáte nějakou 
fotografii? Počasí neovlivníme a musíme to brát tak, jak to je. Naštěstí se pohroma 
obešla beze ztrát na životech.

Eva Grunová

PSYCHOLOGIE PRO KAŽDÉHO

O OČEKÁVÁNÍ A ZKLAMÁNÍ

V osobním životě i při práci s klienty opakovaně narážím na situace, které spějí 
k nedorozumění, přestože se obě strany upřímně snaží domluvit.

Nedávno se nám stalo, že paní učitelka vybídla děti, ať přinesou do školy 
jakoukoliv literaturu o tématu životního prostředí. Sedmiletý syn si vybral svůj 
oblíbený příběh od přírodovědce Geralda Durrella Mluvící balík, který vypráví 
o snaze zachovat rovnováhu ve fantazijní zemi Mytologie, kterou kouzelník 
vyčaroval tak, aby nevznikal žádný odpad a nemusely se ničit přírodní zdroje. 
To synovi i nám připadalo pro enviromentální projekt jako stvořené. Paní učitelka 
však knihu odmítla s tím, že kniha měla být o skutečné přírodě. Syn byl zklamán, 
ale obratem se rozhodl pro jiný příběh, kdy skřítek Bolhoj uzdravuje další skřítky 
i zvířátka s pomocí skutečných léčivých bylin, které jsou popsané i nakreslené 
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v herbáři na konci knihy. Knihu paní učitelka opět odmítla s vysvětlením, že 
nechtěla pohádkový příběh. Syn byl již očividně frustrovaný a žádnou další knihu 
nedonesl. Školní projekt dokončil už jen neochotně. Paní učitelce se otevřenou 
výzvou povedlo děti povzbudit ve vlastní aktivitě. Pravděpodobně si neuvědomila, 
že svou výzvou vzbudí v dětech očekávání odlišná od jejích vlastních, což by bylo 
v pořádku, pokud by zareagovat s otevřeností, kterou svou výzvou nevědomky 
předeslala. Takto došlo k oboustrannému zklamání.

Naše očekávání jsou záludná, protože bývají neuvědomělá. Dokáží nás 
dokonale zaskočit, ať již jednáme pod tlakem očekávání vlastních nebo druhých 
lidí. Jaro je vrcholná sezóna nejrůznějších přijímacích a později i závěrečných 
zkoušek, které nám dávají často zakusit nepoměr mezi tím, co očekává zkoušející, 
zkoušený a případně jeho rodina. Někdo si možná ještě vzpomene na stále 
využívanou strategii snižování očekávání na výkon od okolí tím, že se před 
zkouškou nebo písemkou žáci vzájemně předhánějí v líčení toho, jak a proč se 
nepřipravovali. Vlastně se tak snaží přesvědčit nejen spolužáky, ale i samy sebe 
o tom, že není možné očekávat dobrý výsledek. Pocit vlastní hodnoty dítěte má 
zachránit také vysvětlení pro rodiče, že sice dostalo špatnou známku, ale přesto je 
mezi těmi několika šťastlivci, kteří nemají známku ještě mnohem horší. Tato 
nekonečná hra o udržení sebevědomí stojí žáky základních škol tolik energie, že se 
v souladu se závěry odborných výzkumů začíná upouštět od známkování. Škola bez 
známek možná neodstraní úplně tlak očekávání, ale značně otupí jeho nástroj, 
kterým je vzájemné porovnávání se.

Působivý příklad neblahého vlivu očekávání na mezilidské vztahy přináší 
švédský spisovatel Fredrik Backman v románu Vítězové. Na straně 356 líčí situace, 
kdy unavená matka Hannah přichází domů a zjišťuje, že její osmnáctiletá dcera 
Tess byla doma sama se svým klukem, zatímco její tři mladší bratři hráli hokej 
venku s jeho kamarády. Backman prokládá popis situace úvahami o prožívání svých 
postav takto:

Dlouhý den není omluva, nicméně pokud máte tři sourozence, pak největší 
nespravedlnost je, že vás vychovávají na základě očekávání. Tess byla potrestána 
za to, že navykla své rodiče, že ona je ta pečlivá a spolehlivá, se kterou si máma 
nikdy nemusí dělat starosti. A tak Hannah vtrhla do jejího pokoje se suverénně 
nejhorší rodičovskou hláškou:

„Čekala jsem od tebe víc, Tess!“
To je jen jiný způsob, jak puberťačce říct, že pro příště by měla laťku očekávání 

snížit. Hannah to v hloubi duše ví, jenže byla právě v tom stavu, který někdy potká 
každého z nás rodičů, ve stavu, kdy začneme křičet a nedokážeme přestat. 
Zklamaly-li nás děti, zklamali jsme vlastně sami sebe, a nic na světě nemá delší 
brzdnou dráhu. A tak Hannah udělí dceři kázání a vůbec není připravena na to, že 
sama dostane kázání taky:

„Ani ses nezeptala, jak to bylo!“ křikla dcera a okamžitě zalitovala, že to 
neřekla tak, jak to doopravdy myslela: že se jí máma nezeptala, co cítí.

Máma by to totiž měla chápat. Všechno, co se dcera naučila o pravé lásce, se 
naučila tady doma.

…
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Hannah se bude později hájit, že byla příliš unavená na to, aby hodila zpátečku 
a omluvila se, ale bohužel byla pouze příliš hrdá. Mámy a dcery si umějí vzájemně 
ublížit zcela unikátním způsobem, možná proto, že dcery tak často musejí snášet 
pocit viny za mámin pocit viny, ke konci už se hádají o hříchy, které ani nikdo 
nespáchal.

Následně prožívají pocity vzteku a lítosti jak dcera, která poprvé odejde z domu 
bez rozloučení, tak i oba rodiče. O tom, jak je to mezi Tess a tátou, píše Backman 
takto:

Je rozzuřený a Tess to vidí, táta jenom neví, jak to má dát najevo, a dcera neví, 
jak se má omluvit, aniž by se omluvila. Jak mu vysvětlit, že ji mrzí, že ho 
rozesmutnila, ale ne že ho zklamala. Za zklamání si může sám.

Backman dokonale popsal, jak snadné je zamotat se do sítě oboustranných 
očekávání a zklamání a jak obtížné je se z ní vymotávat. Vyhlídku na usmíření 
zvyšuje schopnost od zklamání vnitřně poodstoupit, uvědomit si a přehodnotit svá 
počáteční očekávání a nakonec projevit lítost nad nedorozuměním. Patří už téměř 
ke vztahové akrobacii zůstat u projevů lítosti („mrzí mne to“ apod.) 
a nesklouznout k omluvám, které jsou nevyhnutelně spojené s pocity studu a viny. 
Stejně tak těžké je začít s usmiřováním pouze s nadějí a nikoliv očekáváním, že 
protějšek nabídku přijme a také udělá vstřícný krok.

Snad nám tyto věčné snahy o udržení rovnováhy ve vztazích usnadní opustit 
očekávání, že to jde bez konfliktů, že by to mělo vždy dobře dopadnout, že je to fér 
a nebo snadné. Není. A jak říká Fredrik Backman: To má být těžké!

Jolana Bucková
psycholožka ze soukromé poradenské praxe v Brně

jolana.buckova@gmx.net

V tomto roce se jaro vrátilo o pár dnů dříve, než je obvyklé. I první vlaštovičky 

se vrátily o čtrnáct dnů dříve. Páni na nejvyšších postech nám znovu posunuli 

hodinovou ručičku. Tak mě napadlo podívat se trošku na divy přírody z jiného úhlu 

pohledu. Zdravím všechny, kdo budete číst tyto řádky.

V minulém článku jsme si povídali o detoxikaci a co to vlastně je. Když se země 

probouzí z dlouhého zimního spánku, tak se probouzíme i my lidé, náš organizmus a 

všichni živočichové na této planetě. V souladu s živými tvory se probouzí rostliny, 

stromy, byliny, zkrátka celá příroda. Brzké jaro vnímáme našimi smyslovými 

orgány. Cítíme, zvláště v podvečer, nádhernou zvláštní, svěží vůni. Zrakem 

vnímáme krásný odstín zelené barvy, která nám dělá dobře na oči. Oči jsou spojené 

s našimi játry a játrům náleží zelená barva, srdci červená a ledvinám modrá. Jsou 

to souvislosti staré několik tisíc let a jinak to nebude. Přes zimní půlrok se nám 

v játrech usadí velké množství škodlivin z potravy a z emočních stavů. Duševní a 

LÉČIVÁ SÍLA PŘÍRODY
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emoční stavy se dokáží zakořenit hluboce 

v našich játrech. Z negativních emocí, které 

škodí našim játrům je potlačený hněv, 

podrážděnost, frustrace, rozmrzelost, žárlivost a 

deprese. Játra mají také kladné aspekty, 

velkorysost, laskavost, shovívavost a soucit. 

Svěží jarní zelená barva nás vede k bylinkám, 

které nám pomohou zbavit se všeho negativního z 

jater a posílit je.
Naši dávní předkové, babičky a hospodyně 

v každé chalupě, věděli, že časné, čerstvé, svěží 
byliny, které brzy po zimě raší ze země, pomáhají 
zbavovat tělo škodlivin. Na sklonku zimy známe 
ptačinec žabinec. V březnu začne rašit kopřiva. 
Ženšen našeho kraje, začne růst právě, kdy to 
nejvíc potřebujeme. Příroda to umí zařídit. Sbírá 
se do poloviny května. Je to zhruba šest až osm 
týdnů, kdy ji můžeme užívat ve formě čaje 
dvakrát denně, můžeme ji použít při vaření. Kopřiva obsahuje spoustu vitamínů, 
minerálů a stopových prvků. Upravuje stolici je močopudná, čistí a doplňuje krev. 
Ale pozor není vhodná pro lidi, kteří mají v sobě oheň. Místo kopřivy použijeme 
popenec břečtanolistý. 

Popenec je hojná jarní bylinka, krásně voní, můžeme ho použít na čaj nebo jako 
koření do jídel. Byl by velký hřích opomenout smetanku lékařskou. Celá rostlina, 
listy, poupata, květy a kořeny jsou léčivé. Květy pampelišky září jako slunce žlutou 
barvou. Žlutá barva patří slinivce a slinivka neodmyslitelně játrům. Jak to do sebe 
všechno zapadá, co říkáte? Pampeliška obsahuje široké množství vitamínů 
a minerálů, flavonoidy, hořčiny, inulin a esenciální aminokyseliny. Užívejte ji 
v tomto překrásném období dosytosti, jak vás napadne. Čas letí a na její čerstvost 
máme zhruba šest týdnů.

Zmínila jsem se také o posunování hodinových ručiček. Je to sice o hodinu, ale 
spoustu lidí s tím má dost velký problém. Snad se mně podaří vám trošku objasnit, 
proč to tak je. Každý živý tvor je součástí nekonečného vesmíru. Točíme se kolem 
slunce a střídá se den a noc a čtyři roční období. Když se ráno probudíme, a ještě 
k tomu svítí slunce, okamžitě jsme plni energie a dobré nálady. Máme rychlý 
rozjezd, který se po obědě a stále blíže k večeru zpomaluje a ztišuje. Od rána 
pracujeme, studujeme a vydáváme energii. Ta nám přes den ubývá a na sklonku 
dne jsme stále pomalejší, až ulehneme do pelíšku a spokojeně spíme. Po půlnoci se 
začnou dít divy, to v nás začne narůstat nová energie, která nás probudí 
s rozbřeskem. Takže už víte, kdy je vhodné mít světlo a kdy tmu? Na co je nám 
světlo ve 22 hodin? Co myslíte?

Přeji vám všem krásné jaro s vůní přírody.
Zdeňka Bognerová

(obrázek z www.google.cz)
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„Slyším bít zvony u Stella Maria, jak čistě a jasně zní tmou. Slyším bít zvony 
u Stella Maria, svým hlasem nás k modlitbě zvou. … Slyšíš, jak zvoní.“, hlásají slova 
chytlavé písně (známé je její podání od dvojice Eva a Vašek, klip k této písni se 
natáčel v mém primičním kostele a jeho okolí �). My můžeme text modifikovat na 
naši situaci: „Slyším bít zvony u Povýšení svatého kříže.“ I když opravené zvonění a 
odbíjení času čas od času načasuje nějakou nedokonalost, o jejichž postupné (leč 
bohužel pomalé) odstraňování se snažíme, ve své podstatě ty hudební bicí nástroje 
o jednom tónu, jimiž zvony jsou, opět plní svou úlohu. To znamená, že oznamují 
běh času, zvou k modlitbě, případně oznamují úmrtí někoho z farníků. Zvony také 
v době, kdy ještě neexistovaly takové sdělovací technologie a sirény jako dnes, 
varovaly před blížícím se nebezpečím (někdy se varovnému zvonění před požárem, 
povodní či útokem nepřátel říkalo šturmování a zvoník při něm tloukl pouze na 
jednu stranu zvonu, případně byl k těmto účelům odlit speciální zvon zvaný 
šturmovák). Dříve se zvonilo také během meteorologického jevu, kterému říkáme 
bouřka, neb hřmot zvonů měl odhánět hromy, blesky. My se ale nyní chceme 
věnovat aktuálním důvodům zvuků kmitajících vzduchem z naší věže.

Proč se odbíjí čas? Odbíjení času patřilo až někdy do 19. století věžním zvonům, 
případně věžním cymbálům. Kromě střídání světla a tmy v denním rytmu to byl 
mnohdy jediný informační zdroj, aby člověk neztratil pojem o čase. Potřebu 
časového odbíjení začal vytlačovat vznik hodin a hodinek (ty ale mohly být seřízeny 
nepřesně) a také používání tranzistorů a rádií, ve kterých minimálně v každou 
celou hodinu časové znamení odbilo, tedy spíše odtůtalo, plus mínus přesný čas. 
Při dnešním technickém pokroku signálem řízené hodiny, hodinky, mobily atd. 
v podstatě způsobily, že odbíjení času na věžích kostelů či radnic je už jen přežitek 
doby a probouzení jakési pěkné nostalgie. Jsem si myslel. Ale bylo to mylné 
myšlení. Byl jsem totiž překvapen, když za mnou petrovičtí přišli, zda by bylo 
možné, aby při znovuzprovoznění zvonů bylo zavedeno i odbíjení hodin. Prý to zde 
kdysi fungovalo. A protože to možné bylo, v naší věži už tlučou hodinová kladívka co 
čtvrthodinu (v době nočního klidu jsme i kladívkům a zvonům nařídili odpočívat). 
Často říkáme, že čas utíká každému jinak. To je dáno vnímáním času každým 
jedincem. Ale hlas z věže ukazuje, jak je čas spravedlivý. Je to vlastně, hned po 
Pánu Bohu, to nejspravedlivější, co člověk má. Čas totiž ve skutečnosti ubíhá pro 
všechny stejně a nelze o tom diskutovat. 

Proč třikrát denně je časové znamení hlásáno nejen odbíjením, ale i zvoněním? 
Ranní (zvonívá se dle místních zvyklostí v 5, v 6 nebo v 7 ráno), polední (ve 12 
hodin) a večerní (v 18, 19 nebo 20 h) zvonění, takzvané klekání, bylo určeno nejen 
k modlitbě, ale ráno fungovalo jako budíček (pokud nebyl na dvoře spolehlivý 
kohout), v poledne lidem nejen na poli oznamovalo, že je čas jít k obědu 
a naordinovat si chvíli odpočinku, večer pak čas ustat od denního shonu 
a odpočinkem začít čerpat síly na další den. Ze starých mytologií víme, že polední 
odpočinek měla hlídat Polednice. Pokud někoho nachytala na poli, měla ho vyhnat 

ZPRÁVY Z ŘÍMSKOKATOLICKÉ FARNOSTI
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domů na oběd. Prokazovala tak vlastně dobrou službu, protože měla člověka 
přimět k tomu, aby se posilnil, aby nedostal úpal nebo úžeh a aby nezkolaboval 
a mohl pak do večera udělat ještě mnoho práce. Děti, které nebyly v poledne 
doma, pak kradla. Podobně jako večer Klekánice, která tak děti měla přimět, aby 
spěchaly na kutě, aby se za tmy nezdržovaly venku a unikly případným nástrahám 
noci a nočních zábav pro dospělé. Pochybnosti o dobré práci Polednice nám pak 
nešťastným způsobem vštípil až Karel Jaromír Erben ve své známé básni. Polednice 
a Klekánice totiž měly zahánět domů z pole, do domů samotných už neměly 
přístup. Tím, že básník Erben, v jinak geniálním díle, nechal Polednici vstoupit až 
do světnice, způsobil, že tato pod plachetkou osoba překročila své pravomoce. 
A tak z ní udělal to, jak dnes Polednici negativně vnímáme. Otec biskup Konzbul 
ještě k Polednici poznamenává, že pokud se jí nepodařilo pracanta z pole vyhnat, 
nutila ho, aby celých 60 minut bez přestání hovořil. Jakmile by se odmlčel, hrozila 
by mu dekapitace – tedy setnutí hlavy. Protože se u nás nedochovaly záznamy 
o nálezech bezhlavých zemědělců, zdá se, že už naši předkové neměli se slovním 
projevem nějaké potíže. Každopádně trojí časové denní zvonění nás má chránit od 
nezdravého životního shonu a před takzvanou akédií, která bývá spojena 
s depresemi a se ztrátou smyslu života. Obvykle tuto situaci nazýváme ponorka, 
krize středního věku, polední démon či syndrom vyhoření.

To byl jeden důvod zpěvu zvonů. Druhým je pochopitelně výzva k modlitbě. 
Ne nadarmo se trojímu zvonění říká klekání. My jsme dnes už zpohodlnělí a při 
modlitbě doma sedíme v pohodlném křesle, ale modlitba se často odehrávala 
vestoje, nebo většinou vkleče. A přiznejme si, že něco do sebe to mělo. Při ranním, 
poledním a večerním zvonění (v Petrovicích v 6, ve 12 a v 18 hodin) se křesťané – 
všichni pokřtění – mají na chvíli zastavit a pomodlit se modlitbu Anděl Páně (v době 
velikonoční, tedy 50 dní v roce, se pak místo ní modlí modlitba Raduj se, Královno 
nebeská). Jako se k modlitbě růžence používá korálkový růženec, tak k modlitbě 
Anděl Páně zvoní posvěcené zvony kostelů. Počátek této modlitby lze datovat do 
roku 1241, kdy řeholník Sindigardi z Arezza, zřejmě ovlivněn kázáním sv. Františka 
z Assisi, uvádí modlitbu Zdrávas, Maria slovy: „Anděl Páně řekl Marii“. Roku 1274 sv. 
Bonaventura radí spolubratřím pozdravit každý večer Pannu Marii třemi Zdrávasy. 
Koncem 13. století se pak v montecasinském opatství začíná zvonit ráno a večer 
k modlitbě Zdrávas, Maria. Nejen křížovkáři to možná znají pod pojmem zvonit 
Ave. Důležitým datem je rok 1456, kdy chtěl turecký paša Mohamed II. zasadit 
smrtící úder západním křesťanským zemím. Odpovědí na tuto jeho snahu je 
okružní list papeže Kalista III. o modlitbě. Ten nařizuje polední zvonění, při kterém 
se všichni křesťané mají sjednotit v modlitbě a svolávat na ohrožené křesťanstvo 
Boží ochranu třemi Zdrávasy a modlitbou Otče náš. Konečnou podobu modlitbě 
Anděl Páně, jak ji známe dnes, vtiskuje roku 1571 papež Pius V., který ji vyzdvihl 
jako modlitbu pro celý den, aby doprovázela křesťany ráno, v poledne i večer. 
Myslím, že pravidelnou modlitbou slov připomínající nejslavnější událost 
v Nazaretě si můžeme neustále připamatovávat, že i nám Bůh posílá anděla 
s dobrými zprávami, ale i s úkolem ve spolupráci na spáse světa, a že Bůh neustále 
přichází mezi nás. 
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Slyšíme-li vyzvánět zvony v nestandartní dobu, ve většině případů nás zvou ke 
mši svaté. Může to však být i jiná liturgická slavnost, případně nějaká událost 
rozsáhlejšího charakteru (např. nějaké státní nebo církevní události jako je zvolení 
nebo úmrtí papeže, úmrtí vlastního faráře či biskupa, celostátní radost nebo 
smutek /významné výročí nebo naopak tragédie – viz prosincová střelba na FF 
v Praze/ a tak podobně).

Téměř ve vrcholu petrovické věže svůj úkol plní tři zvony. Obvykle slyšíme 
jeden zvon během týdne, který oznamuje čas „Ave“ nebo blížící se začátek mše 
svaté. Přibližně minutové echo nám tento zvon dává v pátek ve 3 hodiny 
odpoledne. V tento čas si totiž křesťané na celém světě připomínají Ježíšovu smrt 
na kříži. Podobně jako se držívá tzv. „minuta ticha“, tak i v tuto chvíli se 
doporučuje krátké zastavení se a tichá modlitba, spojená s prosbou o Boží 
milosrdenství. Pro nás je toto zvonění významnější o to víc, neboť máme kostel 
zasvěcený Povýšení svatého kříže, což je zasvěcení naší farnosti právě tomuto 
okamžiku – události páteční patnácté hodiny.

Rozmnožme však nyní počet zvonících zvonů z jednoho na dva: Večerní 
modlitbu v neděli a o některých liturgických slavnostech vyzvánějí dva zvony, 
neboť neděle je dnem odlišným od ostatních dnů v týdnu, je to den slavnostnější, 
a je ji třeba prožívat jinak. Také v sobotu večer už hlaholí dva zvony, neboť 
sobotním večerem začíná příprava na neděli, tzv. den Páně, kdy má člověk ustat od 
nenutné práce a všedních starostí a uzpůsobit svůj životní rytmus k dobrému 
a plodnému prožití nadcházející neděle. Také první pozvánka (v 7 hodin) na nedělní 
mši svatou je hlásána prostřednictvím dvou zvonů. Tři zvony burcují 15 minut před 
začátkem nedělní mše a při nedělním, slavnostním, vánočním či velikonočním 
poledním zvonění. Společný zpěv všech tří zvonů rovněž doprovází duši zemřelého 
k Bohu, zatímco my jeho tělo smutečním průvodem vyprovázíme z kostela na 
hřbitov. Zvoní-li sám nejmenší (má nejvyšší tón) zvon, je to oznámení všem, že 
někdo z petrovických farníků byl odvolán na věčnost. Tomuto zvonu se říká 
umíráček. Teď jen poznámka na okraj: V některých farnostech (u nás v Petrovicích 
ne) existuje ještě zvon zvaný sanktusník. Ten byl obvykle umístěn v samostatné 
vížce na střeše kostela a zvonil ve chvíli, kdy během slavení mše svaté probíhalo 
pozdvihování. To bylo impulsem pro ty, kteří se z nějakého důvodu nedostali do 
kostela na mši, aby na okamžik přerušili svou práci, poklekli a skrze toto „vzdálené 
připojení“ participovali na Kristově oběti. Celá obec se tak v jeden moment 
sjednotila.

Tak tolik, milí petrovičtí, něco (ne)stručně o důvodech a poslání zvonění z věže 
nejen našeho kostela. Zvony, patřící do skupiny hudebních nástrojů zvaných 
idiofony (vydávají tón chvěním sebe sama, nikoliv chvěním membrány, struny nebo 
vzduchového sloupce), mají srdce (což nevím, zda lze říci o všech lidech). Pokud 
zvony přijdou o srdce a přestanou znít, v Evropě začnou halekat muezzini. A tak 
jako jsem toto psaní začal vzpomínkou na písničku, vzpomínkou na písničku také 
skončím. Je to známá písnička Marty Kubišové: „A já prosím: Nechte zvony znít.“

P. Pavel Vybíhal
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pokračování – rok 1957

Žně byly zahájeny v polovině července. Počasí ve žních bylo nepříznivé, deštivé 
a chladné, takže zemědělci museli využívat každé chvilky. Družstevníci prováděli 
žně opět společně za pomoci mechanizačních prostředků. Úroda byla průměrná, 
přestože se na jaře ukazovala bohatší.

Dne 13. září 1957 byla ustavující schůze (výroční) SRPŠ. Předsedou SRPŠ na 
školní rok 1957/58 byl zvolen p. František Solař, cestař, Petrovice čp. 65.

Dne 1. října 1957 byla provedena ve zdejší obci tradiční akce Koš brambor na 
kulturu vesnice, při které 54 dárců a JZD darovali celkem 650 kg brambor. Výtěžek 
akce byl použit na osvětové a kulturní účely zdejší obce, zejména na filmová 
představení. 

Dne 19. 10. 1957 se konala v kultur. jizbě MNV výroční schůze ČSM, na které byl 
předsedou ZO ČSM zvolen Jan Vespalec č. 125.

Dne 6. 11. 1957 byla uspořádána v kult. jizbě oslava 40. výročí Velké říjnové 
socialistické revoluce s kult. programem a doplňkovými filmy.

Jako každým rokem probíhal i letos v celé naší vlasti tradiční MČSP. Akce 
probíhaly podle plánu a byly zhodnoceny i se závazky ke 40. výročí VŘSR na 
slavnostním zasedání MNV 12. prosince 1957.

ZAJÍMAVOSTI KOLEM POČASÍ

 leden  2024  únor  2024  březen 2024
nejnižší noční teplota

 
-11

 
°C

 
-3

 
°C

 
-4 °C

nejvyšší noční teplota
 

+5
 

°C
 

+9
 

°C
 

11 °C
průměrná noční teplota

 
-3

 
°C

 
+3 °C

 
+4 °C

nejnižší denní teplota

 

-5

 

°C

 

+4

 

°C

 

+5 °C
nejvyšší denní teplota

 

+13

 

°C

 

+12

 

°C

 

+18 °C
průměrná denní teplota

 

+3

 

°C

 

+9

 

°C

 

+12 °C
celkové srážky 25 mm 19 mm 37 mm

V lednu bylo 17 dní oblačno, 5 dní zataženo, 9 dní foukal vítr (dne 4. 1. silný 
vítr). Dne 7. 1. napadl sníh, dne 17. 1. se vyskytlo mrznoucí mrholení a den později 
mlha a náledí. V lednu létaly husy a labutě.

Únor přinesl 16 oblačných dní, 9 dní bylo zataženo, 7 dní foukal vítr. První 
únorový den bylo možné spatřit na obloze dvojitou duhu, dva dny byla mlha (10. 2. 
a 28. 2.). V přírodě bylo slyšet skřivany. Kvetly sněženky a sedmikrásky. 
Celosvětově byl letošní únor nejteplejší za dobu měření teplot.

V březnu bylo 14 dní oblačno, 7 dnů zataženo, 10 dnů polojasno, 17 dnů vítr. 
Ve dnech 10. 3. a 20. 3. foukal silný vítr. Dne 7. 3. bylo v jižních Čechách 
zemětřesení. Poslední dva březnové dny znepříjemňoval život přivátý prach ze 
Sahary. Přiletěli holubi hřivnáči, na mokřadech kuňkaly žáby. Příroda se probudila 
téměř o měsíc dříve. Podle ČHMÚ byl březen nejteplejší za celou dobu měření 
teplot v ČR.

Jaroslava Vespalcová

CO JE PSÁNO V KRONIKÁCH 
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Dne 13.11.1957 v ranních hodinách zemřel president Antonín Zápotocký. 
Pohřeb zesnulého presidenta se konal za velké účasti zahraničních hostů a lidu naší 
vlasti dne 18. 11. 1957.

Dne 19.11.1957 se konala na Pražském hradě volba nového presidenta. Byl jím 
zvolen 1. tajemník KSČ Antonín Novotný.

Dne 27.11. byli občané sousední obce Lesonic i zdejší obce vzrušeni zprávou 
o zavraždění dvou děvčat ve věku 7 a 3 roky vlastní matkou, 28letou Jandovou 
z Lesonic. Jmenovaná po požití alkoholu obě své dcery oběsila na připraveném 
žebříku v kuchyni a pak je položila do postele. Zavraždění dětí bylo zjištěno 
lékařem, kterého přivolal manžel jmenované Richard Janda po návratu ze 
zaměstnání. Vražda byla prokázána pitvou, která byla provedena v márnici 
v Petrovicích. Pohřeb nešťastných dětí se konal 3. 12. za velké účasti občanů 
a školních dětí z Lesonic a Petrovic. Pohřební průvod doprovázela také zdarma 
hudba OB Petrovice. Matka – vražednice bude postavena před soud. V dalekém 
okolí není pamětníka takového bestiálního činu vlastní matky na svých dětech!!!

Dne 14.12.1957 se konala v kanceláři MNV výroční schůze ČSPD. Předsedou 
místních požárníků byl zvolen Jan Bašta, Petrovice č. 105, velitelem Jaroslav 
Vespalec č. 81.

Dne 20.12.1957 byla uspořádána ve škole tradiční vánoční besídka s nadílkou 
a vánoční poštou s posíláním dárků. Program připravili žáci nár. školy.

Kulturně-osvětová činnost byla bohatá:
15 přednášek, 2 divadla, 4 estrádní vystoupení, 6 lidových veselic a tanečních 

zábav (vč. plesů) a 53 ostatních kult. osvětových podniků. Celkem bylo v r. 1957 
uspořádáno 80 akcí, která navštívilo 5216 návštěvníků. Průměrná účast na 1 akci 
činí přes 65 návštěvníků.

V r. 1957 bylo uspořádáno celkem 39 filmových představení, která navštívilo 
2196 návštěvníků.

V roce 1957 bylo pořízeno následující osvětové zařízení nebo opravy:
zatemňovací rámy s knih. plátnem na okna v kult. jizbě, hlinka a její dovoz na 

vymalování kult. jizby, hydrovosk, nátěr a upevnění vývěsní tabule, oprava 
promítacího přístroje, kotoučové vstupenky a datumové a hodinové razítko na 
film. představení aj.

Počasí na konci r. 1957 bylo mírné a bez sněhu, který do konce roku nenapadl.

pokračování příště
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Velikonoční zvyky se v naší obci každoročně dodržují.



28


